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Förvaltningens förslag till beslut 
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2. Stadsdelsnämnden beslutade om omedelbar justering av 

ärendet.  
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Sammanfattning 
Kommunstyrelsen har överlämnat en remiss om central 

avgiftshantering för förskola, fritidshem och fritidsklubb (dnr 

329-1008/2013). Spånga-Tensta stadsdelsnämnd bereds 

möjlighet att lämna synpunkter. Stadsdelsförvaltningen ställer sig 

positiv till förslag om en central avgiftshantering för förskola, 

fritidshem och fritidsklubb. 

Ärendet 
Kommunstyrelsen har överlämnat en remiss om central 

avgiftshantering för förskola, fritidshem och fritidsklubb (dnr 

329-1008/2013). Spånga-Tensta stadsdelsnämnd bereds 

möjlighet att lämna synpunkter.  

Bakgrund 
I stadens budget för 2013 har kommunstyrelsen fått i uppdrag att, 

i samråd med utbildningsnämnden, utreda hur en central 

avgiftshantering för förskolan och fritidshem skulle kunna 

organiseras. Utredningen har letts av en arbetsgrupp och en 
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styrgrupp med representanter från stadsledningskontoret, 

utbildningsförvaltningen och stadsdelsförvaltningarna.  

Nuvarande organisation av avgiftshanteringen 
Det är respektive huvudman, kommunal, eller fristående som 

idag har ansvaret för att ta in föräldraavgifter. Inom Stockholms 

stad har man valt att lägga ansvaret på respektive stadsdelsnämnd 

när det gäller kommunal förskola och utbildningsnämnden via 

varje skola beträffande kommunala fritidshem.  

 

Föräldraavgifter hanteras idag av ca 650 olika huvudmän/delar av 

kommunal verksamhet.  

Förslag på ny organisation 
Utredningen föreslår att Stockholms stad har en central 

avgiftsenhet som placeras på serviceförvaltningen. 

Avgiftsenhetens uppdrag ska vara att hantera föräldraavgifter för 

samtliga vårdnadshavare folkbokförda i Stockholms stad med 

barn inom förskola, pedagogisk omsorg eller fritidshem oavsett 

huvudman. I utredningen framgår att de fristående 

verksamheterna inte måste gå med utan att det är upp till varje 

verksamhet att besluta om man vill gå med eller inte. Lite mindre 

än hälften av de tillfrågade fristående verksamheterna i 

utredningen ställde sig negativa till förslaget.  

 

Nedan redovisas hur uppgifterna skulle fördelas mellan 

avgiftsenheten och huvudmännen.  

Uppgifter som hör till avgiftsenheten: 

- Fakturera vårdnadshavare 

- Administrera avgiftsgrundande uppgifter i systemet (som 

registreras via e-tjänster av vårdnadshavare).  

- Skicka ut påminnelser om att uppdatera inkomstuppgifter 

- Besluta om och verkställa anstånd och avbetalningsplaner 

- Göra kontroller av inlämnande inkomstuppgifter 

 

Uppgifter som ska hanteras av stadsdelsnämnden 

- Placering av barn och elever 

- Kontroll av heltids- och deltidsvistelse 

- Arkivering av dokument kopplade till avgifts- och 

placeringshantering  

- Beslut om nedskrivning 

 

Avgiftsenheten kommer ha ansvar för att kontakta huvudmannen 

och meddela om någon avgift är obetald i mer än två månader. 

Det är sedan huvudmannen som ansvarar för att göra en 
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utredning i enlighet med kapitel 7.6 i stadens 

tillämpningsföreskrifter för kommunal taxa för 

förskoleverksamhet och skolbarnsomsorg.  

För- och nackdelar  
Utredningen redovisar följande fördelar och nackdelar med en 

central avgiftshantering.  

Fördelar: 

- Likvärdighet för vårdnadshavare oavsett vald verksamhet 

utifrån att ett en samlad specialistkompetens handlägger 

avgifter 

- Enkelt för vårdnadshavaren då en enda enhet hanterar 

avgifter 

- Effektivisering av avgiftshantering ger minskad total 

administration i staden 

- Avlastar verksamheterna från administrativt arbete för att 

ge mer tid åt det pedagogiska uppdraget 

- En och samma myndighet hanterar alla relevanta 

uppgifter för avgiftshantering 

- Den pedagogiska verksamheten involveras inte i 

familjernas ekonomi 

- Försvårar inskrivning under period barnen inte är på plats 

- Större möjligheter att säkerställa att alla vårdnadshavare 

får korrekta avgifter utifrån övriga placerade barn enligt 

den så kallade syskonrabatten  

 

Nackdelar:  

- Det förekommer fristående anordnare och 

paraplyorganisationer som är mycket negativt inställda till 

en central hantering av föräldraavgiften då en osäkerhet 

finns kring vad det kommer att kosta dem 

- Fristående anordnare kan välja om de vill omfattas av 

systemet eller inte vilket kan skapa olika villkor och 

olikheter i hanteringen 

- Fristående anordnare kan inte välja att sätta vilka avgifter 

de önskar (om de väljer att gå med) 

- Potentiell fördröjning mellan registrering av placering och 

registrering av avgiftsgrundande uppgifter när e-tjänsterna 

inte används 

- Större avstånd för vårdnadshavaren 

Ärendets beredning 
Ärendet har beretts på avdelningen förskolan i samarbete med 

strategiska staben.  



 Tjänsteutlåtande 

Dnr 1.5.1-628/2013 

Sida 4 (4) 

 

 

 

 

Error! Use the Home tab to apply Rubrik 1 

to the text that you want to appear here. 

 

Förvaltningens synpunkter  
Stadsdelsförvaltningen ställer sig positiv till förslag om en central 

avgiftshantering för förskola, fritidshem och fritidsklubb. Sett till 

staden som helhet är det positivt att avgiftshanteringen 

centraliseras.  

 

Det är förvaltningens bedömning att för att få en så bra och 

smidig hantering som möjligt måste aktuella e-verktyg utvecklas 

och testas på ett sådant sätt att staden kan säkerställa en hög 

driftsäkerhet.  

 

Vid planeringen av den nya avgiftsenheten är det viktigt att 

beakta att det finns bostadsområden där jämförelsevis många 

vårdnadshavare fortfarande använder sig av pappersblanketter 

både när de söker plats och när de ska uppge sin inkomst. Det 

finns skäl att tro att övergången till användandet av e-tjänster kan 

ta längre tid i dessa bostadsområden. Den nya avgiftsenheten bör 

ta hänsyn till detta vid införandet av central avgiftshantering.   

Bilagor 
1 Remiss om central avgiftshantering för förskola, 

fritidshem och fritidsklubb, dnr 329-1008/2013 


